

Bitcoin, Litecoin, Ether, IOTA, Monero, ... the list of virtual currencies appearing in the financial columns steadily expands. These currencies, held in a digital wallet, not only offer the same utility as legal tender or feed e-commerce, but are also used for speculative investments. Their lack of legal status has facilitated abuse which is regularly reported in the press. Yet, they have become commonplace and can no longer be ignored by governments, central banks, or private actors active in the financial markets.

At the boundaries of these virtual currencies, we are also witnessing a new boom in local currencies whose origins go back to the 1929 financial crisis. Their purpose is quite different, as they are complementary currencies, aiming to favour the local economy and short production- and supply chains and attract and bind citizens without speculative intentions.

The principal aim of this international conference on "Currencies" is to set out the current legal considerations around money. The reflections will focus on the legal notion of money as legal tender and its alternatives, local currencies and crypto-currencies, as well on its cultural dimension.

We will also look at the economic aspects and techniques for creating crypto-currencies as these are essential elements on which the participants' legal reflexions are based.

LIEUX | VENUES

CONFÉRENCE Les Monnaies | CONFERENCE Currencies

Auditorium de la Banque Nationale de Belgique
vendredi 9h00 **30/11/2018** Friday 9am
61 rue Montagne aux Herbes Potagères, 1000 Bruxelles

DÎNER des 30 ans de l'AEDBF | 30th anniversary DINNER of AEDBF

Restaurant Notos
vendredi 19h30 **30/11/2018** Friday 7.30 pm
154 rue du Livourne, 1000 Bruxelles

VISITE GUIDEE du MUSÉE | GUIDED TOUR of the MUSEUM

Musée de la Banque Nationale de Belgique
samedi 10h00 **1/12/2018** Saturday 10 am
57 rue Montagne aux Herbes Potagères, 1000 Bruxelles

CHAMBRES D'HÔTEL | HOTEL ROOMS

Possibilité de réserver des chambres à des prix préférentiels (veuillez mentionner que vous participez à la conférence de l'AEDBF du 30 novembre)

Possibility to reserve a room at preferential prices (please mention you will be attending the AEDBF conference on 30 November)

The Dominican, 9 rue Léopold, 1000 Bruxelles
info@thedominican.carlton.be

PRIX | PRICE

Conférence | Conference

€ 290* / 340

Sont compris: la participation à la conférence, la documentation, le lunch et les pauses-café, ainsi que la visite guidée du musée. Demande de reconnaissance de ce programme a été introduite auprès de l'OBFG et l'OVG.

Includes the attendance at the conference, the documentation, the lunch and coffee breaks and the guided tour of the museum.

Request for recognition of this program has been submitted to the Belgian bar associations OVB and OBFG.

* for members of / pour les membres de l'AEDBF/EVBFR-Belgium

Dîner des 30 ans | 30th anniversary dinner

€ 75

INSCRIPTION | REGISTRATION

uniquement via www.aedbf.be au plus tard le **27 novembre 2018**
only via www.aedbf.be at the latest on **27 November 2018**

Contact

info@aedbf.be

Conférence internationale co-organisée par
l'AEDBF & l'AEDBF/EVBFR-Belgium
International Conference co-organised by
AEDBF & AEDBF/EVBFR-Belgium

Les Monnaies Currencies

30|11|2018

L'AEDBF fête ses 30 ans !



Association Européenne pour le Droit Bancaire et Financier
European Society for Banking and Financial Law

Bitcoin, Litecoin, Ether, IOTA, Monero,... le catalogue des monnaies virtuelles qui défraient la chronique financière s'étoffe sans cesse. Ces monnaies, conservées dans un portefeuille digital, offrent non seulement la même utilité que la monnaie ayant cours légal et alimentent le commerce en ligne mais constituent en outre un investissement spéculatif. L'absence de statut juridique de ces monnaies a rendu possible les abus dont la presse se fait régulièrement l'écho. Elles sont aujourd'hui des acteurs incontournables que ne peuvent plus ignorer les gouvernements, les banques centrales ni les acteurs privés actifs sur le marché des capitaux.

En marge de ces monnaies virtuelles, on assiste également à un nouvel essor des monnaies locales dont l'origine remonte à la crise financière de 1929. La finalité est fort différente, ces monnaies complémentaires visant à favoriser la relocalisation, les circuits courts et le lien entre citoyens sans velléité spéculative.

L'objet de cette conférence internationale 'Les Monnaies' est de dresser un état des lieux des considérations juridiques sur la monnaie. La réflexion sera centrée autour de la notion juridique de la monnaie ayant cours légal et de ses alternatives que sont les monnaies locales et les crypto-monnaies, en ce compris dans leur dimension culturelle.

L'objectif de cette journée d'étude sera également de présenter les aspects économiques et techniques liés à la création de crypto-monnaies afin que tous les participants disposent des éléments de base nécessaires à leur réflexion.

PROGRAMME | PROGRAM

Matinée sous la présidence de / Morning session chaired by Catherine Houssa

9.00 | 9.15 Bienvenue / Welcome address

Catherine Houssa, Présidente de l'AEDBF & Inez De Meuleneere, Chairwoman of AEDBF/EVBFR-Belgium

9.15 | 9.45 Key note address

Central banks and money: an ever changing interplay
Jan Smets, Governor of the National Bank of Belgium

I.

LA MONNAIE AYANT COURS LÉGAL LEGAL TENDER MONEY

9.45 | 10.00 Les aspects culturels

La fonction normative de la monnaie
Benoît Frydman, Centre Perelman, Université Libre de Bruxelles

10.00 | 10.30 Les aspects juridiques

Dominique Legeais, Professeur, Université Paris Descartes

10.30 | 11.00 Les aspects juridiques internationaux

La monnaie dans les relations privées internationales
Caroline Kleiner, Professeur, Université de Strasbourg

11.00 | 11.15 Q&A

11.15 | 11.40 Pause

II.

LES ALTERNATIVES À LA MONNAIE AYANT COURS LÉGAL ALTERNATIVES TO LEGAL TENDER MONEY

1 - Les monnaies locales / Local currencies

11.40 | 12.00 Témoignage sur une expérience de monnaie locale

Stéphane Vanden Eede, Co-fondateur du Talent, la monnaie locale du centre du Brabant wallon

12.00 | 12.30 Les aspects juridiques

Marina Teller, Professeur à l'Université de Nice

12.30 | 12.50 Q&A

12.50 | 14.00 Lunch

Afternoon session chaired by / Après-midi sous la présidence d' Inez De Meuleneere

2 - Les crypto-monnaies / Crypto-currencies

14.00 | 14.10 Terminology

Virtual currencies, crypto-currencies, digital money...
Inez De Meuleneere, Knowledge Lawyer at Allen&Overy (Belgium) LLP

14.10 | 14.40 Les aspects économiques des crypto-monnaies

Bruno Colmant, Économiste, Banque Degroof Petercam, enseignant à Solvay et à l'UCL

14.40 | 15.10 Introduction aux technologies blockchain supports des crypto-monnaies

Richard Baron, Maître de conférences à l'Université Jean Monnet, Saint-Étienne, CNRS, Docteur en informatique

15.10 | 15.35 Virtual and crypto-currencies: are they money ?

Giuliano Lemme, Professor at the University of Modena and Reggio Emilia

15.35 | 15.50 Pause

15.50 | 16.20 Initial Coin Offerings (ICOs)

Robby Houben, Professor Company and Financial Law at the University of Antwerp

16.20 | 16.45 Central bank considerations on digital currencies

Klaus Löber, Head of Oversight, European Central Bank

16.45 | 17.00 Q&A

17.00 | 17.30 Propos conclusifs / Conclusions

Jean-Pierre Mattout, Professeur à l'École internationale de droit Sorbonne – Assas, Président d'honneur de l'AEDBF

Les orateurs feront leurs présentations en français ou en anglais. Il n'y a pas de traduction simultanée prévue.

Participants will present in English or in French.
No simultaneous translation will be provided.

Comité scientifique / Scientific committee

Vanessa Marquette, Jean-Pierre Mattout, Blanche Sousi et Michel Tison